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Trencar barreres
4 El CF Tramontana té el primer equip de
futbol federat amb jugadores gitanes de l’Estat 

4 Format el setembre passat, el conjunt del barri
de la Mina juga al grup 4 de futbol 7 amateur pàg 12
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SANT ADRIÀ pàg 10

La consellera Gemma Ubasart
desencalla el memorial pels 
afusellats del Camp de la Bota

BADALONA pàg 3

El canal del Gorg: un gran
projecte que la ciutat 
fa 20 anys que espera
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Entrevista a Lluïsa Moret, 
presidenta de la Diputació
pàgs 8 i 9

“La Diputació
no vol ser 
i no serà només
una repartidora
de diners”

BADALONA pàg 6

La reforma del Pont
del Petroli continua
acumulant retards

SANTA COLOMA pàg 10

Mor Rafel Trias, referent
històric de l’activisme 
social i cultural

CULTURA pàg 11

El Tiana Negra tanca
una de les edicions
més multitudinàries
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El Canal del Gorg és una de les
grans apostes de Badalona. Un
projecte que, des que es va pre-
sentar l’any 2003, ha estat el ger-
men del canvi del barri del Gorg
que, a poc a poc, ha anat trans-
formant el seu aspecte. I és que,
si res no canvia, el 2025 serà l’a-
ny en què els veïns de Badalona
podran veure la culminació d’a-
quest ambiciós projecte que hau-
rà trigat més de dues dècades en
ser una realitat. Actualment,
però, les obres estan patint un
nou retard.  El setembre de l’a-
ny passat, l’alcalde Xavier Gar-
cía Albiol es reunia a Madrid
amb María Luisa Domínguez, la
presidenta d’Adif,  i anunciava
que a finals del 2023 havien de
començar les obres del viaducte
ferroviari. Una actuació que con-
sisteix a elevar la via perquè el ca-
nal i el funcionament del tren pu-
guin coexistir en la mateixa zona.

Tot i que Domínguez va tras-
lladar al batlle badaloní el com-
promís per aprovar el projecte
perquè poguessin començar les
obres, la realitat és que ara, a
principis del 2024, encara no
s’ha desencallat la situació. Pre-
guntat per Línia Nord, l’Ajun-
tament de Badalona assegura
que a finals del mes de gener do-
narà una nova data per a l’inici
de les obres.

L’HABITATGE, PELS NÚVOLS
El projecte del canal s’ha con-
vertit en un reclam per atraure
nous veïns al barri. En els últims
anys s’han construït una desena
de blocs de pisos que han apor-
tat més vida a una zona que es-
tava deserta. Però la seva ubica-
ció propera al mar i el futur ca-
nal han provocat que el preu de

l’habitatge se situï en unes quan-
titats pràcticament inaccessi-
bles pel gruix de la població. 

Al portal immobiliari Idea-
lista hi ha pisos d’una habitació
per més de 250.000 euros i d’al-
tres –de 3 o 4 habitacions i amb
més metres– que ronden els
700.000 euros. Contràriament,
el preu i les característiques dels
pisos s’han convertit en un atrac-
tiu per a persones d’un cert po-
der adquisitiu d’altres ciutats
com Barcelona, on pisos en zo-
nes similars de costa tenen pre-
us que arriben a doblar els de Ba-
dalona, i de poblacions de la
comarca del Maresme.

Un canvi en la població del
barri que confirmen a Línia
Nord des de l’Associació de Ve-
ïns del Gorg Mar. “Els preus són
caríssims. Parlant amb veïns
del barri ens ha arribat que els
lloguers actualment ronden els

1.500 euros”, explica Teresa Vi-
nuesa, la presidenta d’aquesta
entitat veïnal. 

Malgrat l’augment del ve-
ïnat, a l’associació no han notat
un augment de socis o nous ve-
ïns que vulguin formar-ne part.
“No hem notat un increment
de socis nous. No s’han integrat,
en aquest sentit”, afegeix. Vi-
nuesa també expressa que hi
ha certa sensació entre el veïnat
que el canal és com una zona in-
dependent del Gorg.

CANSAMENT PER LES OBRES
L’actual junta del Gorg Marlidera
l’entitat des del 2006. Per tant,
ha pogut viure de primera mà
tota la transformació urbanísti-
ca del barri. Pel que fa al temps
que està trigant la construcció del
canal, des de l’AV afirmen que hi
ha cert cansament entre els ve-
ïns.”Ha arribat un moment que

ens és una mica igual si ens
agrada el resultat final o no.
Només volem que s’acabi. Són
molts anys de soroll, pols, tren-
cament de mobiliari, arbres...”
diu Vinuesa.

Tot i els retards, l’Associació
de Veïns creu que el canal està
més a prop que mai, però enca-
ra es mostren desconfiats amb
els terminis. “La frase que estem

utilitzant últimament és que ja
veiem la llum al final del túnel.
Però, tenint en compte els ante-
cedents, fins que no ho vegi no
m’ho creuré”.

PÈRDUA DE L’ESSÈNCIA
Preguntada sobre els canvis en el
barri, Vinuesa considera que hi
ha una part bona, que és la di-
namització d’una zona que ha es-
tat deserta durant anys. D’altra
banda, però, creu que  amb
aquesta gran obra s’ha perdut
una mica l’essència del Gorg.
“El canal està bé com a projecte
de ciutat, però crec que falten
equipaments i que s’han fet mas-
sa pisos. A més, aquestes cons-
truccions no concorden amb l’es-
sència del barri, que és de cases
més baixes, com es pot veure als
carrers pròxims al canal”.

En definitiva, l’AV Gorg Mar
creu que el canal té una evident
part positiva per a la ciutat, però
també un impacte negatiu per al
barri. “S’ha cuidat poc la part
més antiga del barri. I el Gorg és
més que el canal i els pisos
nous”, conclou Vinuesa.

El canal de la discòrdia
» El canal del Gorg és un dels grans projectes de ciutat que Badalona espera des de fa 20 anys
» Des de l’AV Gorg Mar creuen que és positiu, però també que s’ha perdut la identitat del barri

“S’ha perdut  una mica
l’essència. El Gorg 
és més que el canal 
i els pisos nous”

Final provisional del canal a l’espera de les obres del viaducte ferroviari i alguns dels nous habitatge construïts al seu voltant. Fotos: R.H

Rubén Hidalgo
BADALONA
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La lupa

El pròxim 1 de febrer, a l’espai Betúlia, de la
biblioteca Can Casacuberta de Badalona, es
presenta el llibre Federalisme fàcil. És un lli-
bre coral que aplega una vintena d’autors, en-

tre ells filòsofs, periodistes, experts en política lin-
güística, economistes i sindicalistes, que expliquen els
valors del federalisme: com es vincula a l’esport, la cul-
tura o les religions, i com pot ser una solució als pro-
blemes de salut, medi ambient i altres aspectes que
ens afecten a tots i a totes.

També explora el federalisme com a eina per a mi-
llorar les relacions entre persones, comunitats i ter-
ritoris. Així mateix, el llibre també aborda la idea del
federalisme com a camí per a construir una societat
i una humanitat millors a partir del diàleg, el respecte
i la fraternitat.

En aquest article, volem reflexionar sobre el con-
cepte de federalisme, que implica una visió de la so-
cietat basada en la cooperació, el diàleg i el respecte
mutu entre els diferents actors socials i territorials.

El federalisme és una proposta política que bus-
ca el reconeixement de la diversitat territorial i cul-
tural dins d’un marc comú de convivència i solidari-
tat, i defensa que les diferents entitats territorials que
conformen un Estat puguin gaudir d’un alt grau d’au-
togovern, participació i cooperació, sense renunciar
a la unitat i la integració en un projecte compartit. El
federalisme és, doncs, una proposta que millora el ben-

estar de la majoria social, ja que permet satisfer les de-
mandes de reconeixement i autodeterminació de les
diverses identitats nacionals i culturals, alhora que ga-
ranteix la igualtat, la cohesió i la solidaritat entre els
diferents pobles i territoris. 

El federalisme evita la confrontació i les guerres,
ja que promou el diàleg, el pacte i el respecte mutu en-
tre les parts, sense imposicions ni unilateralismes. El
federalisme és, en definitiva, una via per aprofundir
en la democràcia, la pluralitat i la justícia social. 

Sense cap dubte, el federalisme és una alternati-
va al model individualista i polaritzat que predomi-
na avui dia, un model que genera desigualtats, ex-
clusions i conflictes, ja que el federalisme proposa una
forma de convivència que reconeix la diversitat i la plu-
ralitat com a valors positius, que fomenta la solida-
ritat i la fraternitat entre les persones i els pobles, i que
defensa els drets humans i la sostenibilitat del planeta. 

Cada dia són més els qui creiem que una altra so-
cietat és possible, més justa i equitativa, més demo-
cràtica i participativa, més respectuosa i solidària. Per
això, en aquest llibre, Federalisme fàcil, es parla de
com el federalisme és una solució com a projecte po-
lític i social pel segle XXI.

Per tot plegat, s’ha de treballar per aconseguir un
món en pau i sostenible, i el federalisme és una pro-
posta que ens pot ajudar a solucionar els diversos
problemes i conflictes socials que abunden per tot

arreu. És evident que la situació actual és insoste-
nible, ja que les guerres i les desigualtats cada dia
són més visibles i destructores i, així, no podem con-
tinuar. Ara bé, cal un compromís de tota la societat
per aconseguir anteposar els interessos comuns i so-
lidaris als interessos partidistes i identitaris. Només
així podrem construir un futur millor per a tothom,
on el respecte, la justícia i la cooperació siguin els va-
lors fonamentals. 

La pau entre els pobles i el benestar social no és
una utopia, sinó una necessitat i una responsabilitat
dels governs i de cadascú de nosaltres. El federalis-
me és una oportunitat per a crear una societat més jus-
ta, democràtica i respectuosa amb el medi ambient.
No és una utopia, sinó una necessitat en un món cada
vegada més interconnectat i divers. Però, per a fer pos-
sible el federalisme, cal superar els obstacles que ens
posen els qui volen mantenir els privilegis i les desi-
gualtats. Cal també educar i conscienciar a la ciuta-
dania sobre els beneficis del federalisme, que no és no-
més una forma d’organitzar l’Estat, sinó també una
actitud de col·laboració, diàleg i solidaritat entre els
diferents pobles i cultures.

L’acte de presentació, que farà la mestra bada-
lonina Maria Lobato, comptarà amb la participació
de Siscu Baiges, periodista d’El Triangle i Josep Bur-
gaya, historiador. Ens veiem l’1 de febrer, a les 19 ho-
res a l’Espai Betulia.
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per Pedro Jesús Fernández

Federalisme fàcil

NLes millors
perles

Una dona intentava colar-se al metro de Bogotà passant per
sota de les barreres d’accés, però el cul se li va quedar

enganxat. No podia avançar ni cap endavant ni cap endarrere i
els treballadors van haver de rescatar-la.

Mentre estaven d’excursió per la Serra de Tramuntana, a
Mallorca, un grup de joves es van quedar paralitzats en

veure aparèixer un goril·la, que els va començar a perseguir.
Després van descobrir que es tractava d’una broma.

Un home estava esquiant a Sierra Nevada quan va trobar-se
un avió estavellat. Va gravar la troballa i ara, dos anys

després, s’ha fet viral. Es tractava del muntatge de la pel·lícula
La sociedad de la nieve.

Durant dos anys, un nen de nou anys va estar vivint sol
en un poble de França, després que la seva mare

l’abandonés. Fins fa poc, ningú se n’ha adonat perquè el
nen anava i tornava sol de l’escola.

LA FOTOCarlos Sainz
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Martina Fernández vol créixer1

2
O tot o res

El Pont del Petroli: un símbol destrossat des 
de fa quatre anys i sense data de reparació

Detenen a Badalona dos lladres amb 32.000
euros en efectiu i rellotges de luxe

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Localitzen sana i estàlvia la menor 
d’edat desapareguda a Santa Coloma

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Les abraçades congelades
per Mari Carmen Lozano

nem sobre el món a través del
tacte. El contacte físic és la
pega social que ens permet
conjurar el dolor, l’angoixa, la
por i la soledat, de manera
que si evitem el contacte, tam-
bé perdrem la connexió amb
els altres i la comunicació.      

Els psicòlegs infantils argu-
menten que el tacte és fona-
mental per a la salut i per a la fe-
licitat. Acaronar la pell relaxa el
sistema nerviós i disminueix les
hormones de l’estrès. La pell co-
munica estímuls tàctils positi-
us i negatius a les nostres neu-
rones sensorials; quan ens ab-
racem o sentim un gest amistós,
el nostre organisme produeix
oxitocina, una molècula rela-
cionada amb el fet  agradable,

anomenada l’hormona de l’a-
braçada, repercutint en la con-
fiança o en la reducció de la por
i de l’angoixa.

Actualment, allò que més
toquem és la pantalla del telè-
fon mòbil i, segons estudis re-
alitzats, sembla que la propos-
ta de viure, estimar, somniar i
treballar a través d’un “meta-
vers”, un ciberespai intangible,
no desperta grans reaccions
adverses a les noves genera-
cions. Una realitat paral·lela i
digital on es podrà viure, tele-
treballar, viatjar i estimar sen-
se sortir de casa. Un nou futur
on els avatars seran els perso-
natges encarregats de la vida
virtual i de lliurar abraçades tri-
dimensionals congelades. 
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El món social que habi-
tem projecta una vida so-
cial cada cop més distan-

ciada i freda, en la qual apropar-
se i tocar-se resulta cada vegada
més inusual. La pandèmia i l’a-
venç de les noves tecnologies han
alterat les nostres maneres de fer
i de relacionar-nos, aconseguint
que el vincle amb els altres ten-
deixi a ser cada cop més indife-
rent. El nostre món el WhatsApp
ha passat a desenvolupar un pa-
per significatiu dins de les nos-
tres relacions digitals, però mai
una emoticona podrà substituir
la calor d’una abraçada o la sua-
vitat d’un petó als llavis; ni re-
emplaçar amb una imatge el
vincle afectuós d’un somriure o
d’una mirada.

El tacte és una part instru-
mental del benestar humà. El tac-
te és el primer sentit que es des-
envolupa en l’úter. Des del mo-
ment en què naixem, les perso-
nes toquem i som tocats. I apre-

A les xarxes

@angelgomez_93: Que necessari que és que
algú de la transcendència de C. Tangana deixi
missatges com els que ha deixat sobre cons-
ciència de classe, feminisme o addiccions.

@uby77: Madrid ya tiene su Gran Premio de
Formula 1. ¿Para cuándo la Copa América de
Vela? [Recentment s’ha anunciat el calendari
definitiu de la competició]

#CopaAmèrica

@EmmaZafon: Itziar Ituño és l'única actriu
famosa que ha tingut la dignitat de donar su-
port a una reivindicació [els drets dels presos
d'ETA]que ningú del seu sector s'ha atrevit a fer.

#ItziarItuño #CTangana

Els semàfors

El Pont del Petroli és un dels
símbols de Badalona. Tot i ser 
un punt d’interès de la ciutat, 
fa quatre anys que espera una

reparació. El 2020 va patir grans
danys pel temporal Gloria i,

desde llavors, cap dels governs
locals ha desencallat la situació.

pàgina 6Aj. de Badalona

La Generalitat ha desencallat 
la construcció del memorial 

per recordar les persones
afusellades al Camp de la 
Bota pel franquisme. Serà 

a Sant Adrià i està previst per al
2025, quatre anys més tard del
primer termini que es va fixar.

pàgina 10Generalitat

El Tiana Negra ha tancat una de
les edicions més multitudinàries
de la seva història. Bona part de

l’èxit ha estat pel true crime, 
un gènere que està en auge 
i que desperta molt interès. 

N’és un exemple la taula rodona
del Crim de la Guàrdia Urbana.

pàgina 11Tiana Negra
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URBANISME4El gener del 2020
el temporal Gloria colpejava amb
força el litoral badaloní, provocant
diversos danys en les infraestruc-
tures costaneres. El Pont del Pe-
troli, un dels símbols més desta-
cats de la ciutat, va quedar partit
en dos després de patir grans
destrosses a la plataforma final de
l’estructura. Quatre anys més tard,
i després del pas de diferents go-
verns municipals, l’estat del pont
és el mateix. Badalona continua
amb un dels seus punts de refe-
rència tancat al públic i destrossat.
I tot apunta que el 2024 tampoc
serà l’any de la reparació.

INESTABILITAT POLÍTICA I COVID
Els canvis de govern durant
aquests quatre anys i l’arribada de
la covid han esdevingut grans es-
culls perquè el Pont del Petroli re-
cuperés l’aspecte que tenia abans
del temporal. L’any 2020, Xavier
García Albiol arribava a l’Ajunta-
ment després del govern del so-
cialista Alex Pastor. El 2021 el po-

pular va encarregar un informe a
la UPC per analitzar de quina
manera es podria refer el pont per-
què fos més resilient als temporals.
A final d’aquell any, però, una mo-
ció de censura a Albiol va propi-
ciar un canvi de govern, encapça-
lat per Rubén Guijarro, del PSC,
juntament amb Comuns, ERC i
Junts, a més del suport de Gua-
nyem perquè es produís la inves-
tidura. Aquest govern municipal
va iniciar un procés participatiu
perquè la ciutadania escollís entre
dos models per reconstruir el
pont, un de circular i un altre de
quadrat. Un procés en el qual
van participar 6.011 persones i que
va tenir com a guanyador, amb el
65% dels vots, el model circular.

La votació va ser criticada es-
pecialment pel Partit Popular, ja
que va considerar que un procés
participatiu amb els vots del “3%
de la població” no era rigorós. Al-
biol, en tornar a l’alcaldia l’any pas-
sat, va estudiar la possibilitat de no
fer l’estructura circular. Tot i això,

va decidir mantenir el projecte
perquè era “el que més garantia la
resistència als temporals”

LES OBRES APUNTEN AL 2025
L’anterior govern de Rubén Gui-
jarro va fixar la data d’inici de les
obres a l’estiu del 2023. Un termini
que, segons Albiol, era inviable
perquè faltaven procediments per

fer. El passat mes d’octubre el bat-
lle badaloní va augurar l’inici de les
obres per abans de l’estiu del
2024, una previsió que, tenint en
compte els tràmits pendents, se-
gurament no es complirà. 

El regidor Daniel Gràcia ha de-
clarat a El Peródicoque depenen
de la burocràcia per poder co-
mençar les obres i que no poden

garantir que arrenquin aquest
2024. Segons ha explicat, la re-
forma només es pot fer en la “fi-
nestra” temporal entre l’abril i
l’octubre, ja que són els mesos de
bon temps. “Si podem executar l’o-
bra aquest 2024, serà una gran no-
tícia, però si ens allarguem molt en
aquesta ‘finestra’, haurem d’es-
perar al 2025”, ha afirmat Gràcia.

Quatre anys sense el Pont del Petroli
» Un dels símbols de Badalona fa quatre anys que va quedar destrossat pel temporal Gloria

» Malgrat la importància per la ciutat, la reparació del Pont del Petroli continua acumulant retards

El Pont del Petroli, malmès pel temporal Gloria. Foto: Albert Segura/ACN

Serveis | Polèmica per la gestió pública de l’aigua
ERC ha denunciat la intenció del govern d’Albiol d’abandonar l’Associació de

Municipis i Entitats per l’Aigua Pública. Els reupublicans demanen que l’alcalde
reconsideri la seva posició i reivindiquen  la remunicipalització de l’aigua. 
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Badalona, la segona ciutat 
on més ha pujat el lloguer

HABITATGE4El preu del llogu-
er va augmentar un 6,9% a Ca-
talunya durant 2023, segons
l'informe L'habitatge de lloguer
a Espanya a l'any 2023 elaborat
per Fotocasa. 

Es tracta de l’increment més
alt des de 2018 i va situar la mit-
jana del preu del metre quadrat al
mes en 15,95 euros, cosa que su-
posa 4,3 euros per sobre de la mit-
jana registrada a l'Estat. L’infor-

me ha constatat que en 14 de les
16 ciutats analitzades van aug-
mentar els lloguers, sent Badalo-
na  (17,1%)  la segona ciutat on més
va pujar per darrera de l'Hospitalet
de Llobregat (17,5%). En el cas dels
preus, la capital catalana va tan-
car 2023 amb 20,96 euros per me-
tre quadrat, l'Hospitalet de Llo-
bregat amb 18,85 euros i Castell-
defels amb 18,21 euros. Badalona
ocupa el sisè lloc amb 16,19 euros.

El Club Natació renova la 
seva concessió fins al 2038

ENTITATS4El Club Natació de
Badalona ha renovat la  conces-
sió fins a 2038 per continuar a la
llotja situada a la platja dels pes-
cadors. En aquest espai, el Nata-
ció té l’escola de Vela i la zona de
verada des del 2012. Segons ha
avançat CMD Sport, El Club Na-
tació ha guanyat el concurs per se-
guir explotant les instal·lacions,
que són propietat de Ports de la
Generalitat, i  podrà continuar
fent-ne ús durant, almenys, els
pròxims 15 anys.

En aquesta nova etapa s’in-
vertiran  200.000 euros en mi-
llores, com ara en el sostre de l’e-
difici, es posaran plaques foto-
voltaiques, es farà el tancament

perimetral de la zona d'encallada
i la rehabilitació dels tancaments
i la façana. “Hem guanyat el con-
curs i estem molt contents. Estem
treballant amb els constructors i
industrials per començar com
més aviat millor les obres”, ha de-
clarat el president de l’entitat,
Marc Estruch, a CMD Sports. 

El directiu espera poder co-
mençar les obres al març, però,
en cas que s’endarrerissin,  el
Natació les paralitzaria per evi-
tar que coincideixin amb la tem-
porada alta. D’altra banda, el
club també té previst presentar-
se al concurs públic per gestio-
nar la futura piscina municipal
a l’antiga fabrica Focus.

SANT CRIST4El barri de Sant
Crist de Badalona fa anys que pa-
teix la manca de manteniment en
dos casos destacats: les rampes
del carrer Cuba i les escales me-
càniques del carrer Fortuny.
Dues instal·lacions que es van fer
per millorar la mobilitat al bar-
ri, que presenta diversos trams
amb desnivells força pronun-
ciats, i que no han acabat de fun-
cionar bé mai.

El cas més greu és el de les
rampes del carrer Cuba. Una
instal·lació que es va inaugurar el
2014 durant el primer mandat de
Xavier García Albiol i ara, 10 anys
després, el balanç d’aquestes
rampes és molt negatiu. “Ara fa
cinc anys que estan parades i,
com a molt, han funcionat bé du-
rant tres anys des de la seva in-
auguració”, explica a Línia Nord
en Francesc Melgarejo, membre
de la junta de l’Associació de
Veïns Sant Crist-Can Cabanyes.

L’AV assegura que l’1 de se-
tembre Albiol va dir als veïns,  en
una reunió, que les rampes es-
patllades des de fa cinc anys tor-
narien a funcionar en nou mesos.
Ara, després de gairebé cinc me-
sos des de l’afirmació,  Melgarejo
posa en dubte que aquest termi-
ni es compleixi. “Encara no hem
vist a ningú venir a arreglar-les.

Em sap greu que ens enganyin. Al-
biol fa  32 anys que és a l’Ajunta-
ment i sap els tràmits que s’han de
passar perquè se solucioni, però
davant de la gent es va omplir la
boca dient que ho faria en nou
mesos” afegeix Melgarejo.

Pel que fa a les escales del car-
rer Fortuny, van posar-se en
marxa el desembre del 2022. I la
història es tornava a repetir. “Van
funcionar durant tres mesos.
Després, va caducar el contracte
de manteniment i els operaris les
van aturar.  No funcionen des de
llavors”, diu Melgarejo.

ELS VEÏNS, FARTS
L’AV explica que el no funcio-
nament d’aquestes rampes i es-
cales està condicionant la vida
dels veïns del barri. “Tot són
pujades. Hi ha molta gent gran
que per anar al supermercat les
necessita perquè no poden amb
el pes de la compra. Fins i tot un
dels supermercats ha notat una
baixada en les vendes perquè la
gent acaba marxant A fora”.

L’entitat també assegura que
ha demanat una reunió amb el re-
gidor de via pública, David Mejí-
as, però no els hi concedeixen.

Gent a les rampes del carrer Cuba, ara fa 4 anys. Foto: Ajuntament

Les rampes del carrer Cuba: 
10 anys d’avaries i poc servei
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”

Entrevista
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”

Entrevista
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Sant Adrià

CULTURA4El festival Límbic que
organitza Òmnium farà parada a
Santa Coloma en la seva tercera
edició, després d'haver passat per
Terrassa i Sitges en els seus pri-
mers anys. 

La cita serà el 3 i el 4 de maig
en un escenari “molt ambiciós”, se-
gons l’organització. Santa Coloma,
recorda Òmnium, és “el bressol de
la immersió lingüística” i aquesta
edició suposa la consolidació d'u-
na “trobada imprescindible per als

amants de la cultura en català”,
que té per objectiu “descentralit-
zar la cultura en català, vetllar per
l'equilibri territorial de l’oferta
apropant-la a tots els racons del
país i treballar braç a braç amb el
teixit cultural local”. La progra-
mació es donarà a conèixer el 6 de
març. En les dues primeres edi-
cions, el Límbic va reunir entre
20.000 i 22.000 persones amb ac-
tuacions d’artistes internacional-
ment reconeguts.

CULTURA4Santa Coloma està
de dol per la mort de Rafel Trias.
El colomenc ens va deixar el pas-
sat 19 de gener després d’una
llarga trajectòria a la ciutat en di-
ferents àmbits. Una de les més re-
cents és la del Centre Excursio-
nista Puig Castellar (CEP), entitat
que va presidir entre el 2006 i el
2013. Però la seva figurà va molt
més enllà.  Trias va ser comerciant
de la ciutat durant molts anys en
el seu negoci familiar, Radio Trias,
i també va esdevenir un referent
en l’associacionisme i l’activisme,
així com un defensor del català.

Tant és així que va ser mem-
bre fundador de la primera asso-
ciació de veïns, l’AV del Centre, el
1975, i va ser un dels impulsors de
la immersió lingüística el 1983,
amb campanyes com Volem el ca-
talà a les escoles de Santa Colo-
ma. Des del CEP asseguren estar
en estat de xoc per la notícia, ja que
Trias era una persona molt im-
plicada en el dia a dia de l’entitat

i de la ciutat. “Era una persona
d’un humanisme cristià, amb
bona disposició sempre. Com a
activista ciutadà no era escanda-
lós, però lluitava per una Santa Co-
loma millor”, explica Ferran Ló-
pez, actual president del Centre
Excursionista Puig Castellar.

López destaca la “mà es-
querra” de Trias per parlar amb
les administracions i per reclamar
millores en la ciutat. “Treballava

per la dignificació de carrers, per
la llengua i per conservar el pa-
trimoni i el medi ambient. Totes
les administracions el coneixien
i l’apreciaven”, afegeix el president
del CEP. López assegura que ha
estat un cop dur per a tots els
membres, ja que dies abans es-
taven parlant de plans de futur.
“Ha tingut una rellevància al Cen-
tre que no es pot substituir. El tro-
barem molt a faltar” conclou.

Rafel Trias, durant una entrevista a Gramenet TV. Foto: Josep Pitarque

Mor Rafel Trias, referent 
de l’activisme a Santa Coloma

El festival Límbic arriba 
a Santa Coloma al maig

HOMENATGE4El Govern ha des-
encallat la construcció del Me-
morial Bosc d’Empremtes, un
conjunt escultòric per al record i
reconeixement a les persones que
van ser afusellades al Camp de la
Bota per la dictadura franquista. 

L’acord de Govern d'aquest di-
marts autoritza la cessió d’una par-
cel·la en uns terrenys de l’Ajunta-
ment Sant Adrià del Besòs, on s’al-
çarà el conjunt arquitectònic, a fa-
vor de la Generalitat. D’aquesta
manera, el Departament de Jus-
tícia, Drets i Memòria ja té llum
verda per avançar amb el procés
de licitació de les obres. D’acord
amb el calendari, les obres co-
mençaran durant el darrer tri-
mestre del 2024 i estaran enlles-
tides el primer trimestre de 2025.

El cost de la construcció, que
ascendirà a un màxim de 600.000
euros, anirà a càrrec de la conse-
lleria, mentre que l’Ajuntament
assumirà els costos derivats del
manteniment.

El monument memorial s’ai-
xecarà sobre una parcel·la d’uns

terrenys del parc del Campus
Diagonal-Besòs, entre el Fòrum i
el barri de la Mina.

A banda, també s’hi constru-
irà un mur que explicarà la histò-
ria dels esdeveniments ocorre-
guts per recordar  les 1.686 per-
sones afusellades al Camp de la
Bota entre el 1939 i el 1953 per la
repressió franquista.

1.686 TUBS DE FERRO
El projecte de l’artista Francesc
Abad neix amb el propòsit de no
deixar en l’oblit cap de les 1.686
persones afusellades.

Així, per a cadascuna s’eleva-
rà un tub de ferro, de 5,10 metres
d’alçada i 50 mil·límetres de dià-
metre, que estaran agrupats en 36
fileres diferents.

Simulació del futur memorial. Foto: Generalitat

Desencallat el memorial pels
afusellats al Camp de la Bota

Ciutat | Procès participatiu per al futur de Santa Coloma
Aquest dissabte l’Ajuntament de Santa Coloma engega un procés participatiu per
millorar el Pla d'Acció Municipal (PAM) per aquest mandat. Es faran diferents

activitats per incentivar la participació, com un rasca i guanya amb premis.

Avaria| 1.700 persones es queden sense llum
El passat 21 de gener un tall del subministrament elèctric d’Endesa va deixar sense
llum a 1.700 usuaris a Sant Adrià. Segons va informar l’Ajuntament, els tècnics
van treballar per solucionar el problema i el servei es va restablir a les 23:30 h.

Imatge de l’última edició del festival Límbic. Foto: Festival Límbic

EXPOSICIÓ4El Museu d’His-
tòria de la Immigració de Cata-
lunya inaugurava dissabte pas-
sat l’exposició T’enyoro. Cartes
per la memòria, amb uns do-
cuments cedits pel fons del Me-
morial Democràtic. 

La iniciativa busca recordar
i donar valor a les cartes i els pa-
pers personals en una societat
en la qual la tecnologia ha sub-
stituït les cartes, una via de co-
municació que era molt impor-
tant no fa tants anys. A través de
tres exemples, com el de la cor-

respondència entre Mercè Ro-
doreda i Anna Murià, es mostra
com aquests documents són
imprescindibles per conèixer i
refer les vides de les persones i
d’una societat en una època de-
terminada. L’exposició també
inclou 96 cartes d’un matrimo-
ni en temps de guerra.

D’altra banda, el mateix dia
es va presentar el projecte edu-
catiu: T’enyoro. Migracions i
correspondència, una exposi-
ció annexa feta per l’alumnat de
3er d’ESO l’ IES Barres i Ones.

Les cartes,  un element clau
per entendre la història

imatge de la inauguració. Foto: Twitter (@CaneteFilo)
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Reunió amb Badalona sobre 
la coordinació policial 

SEGURETAT4Aquest dimecres
els regidors de Seguretat de l’A-
juntament de Montgat i de l’A-
juntament de Badalona, Raül
Abad i Juan Manuel Ruiz, s’han
reunit a la vila per parlar sobre
la coordinació de seguretat a
les zones limítrofes entre els
dos municipis. 

Es tracta d’una iniciativa de
l’Ajuntament de Badalona per
garantir una millor coordinació
policial entre els municipis veïns.
Després de reunir-se amb els
municipis del Barcelonès Nord,
el municipi veí continua poten-

ciant la coordinació policial. En
el cas de la relació entre Mont-
gat i Badalona, l’èmfasi de les re-
unions està posat en com abor-
dar la seguretat en zones d’oci
com la del polígon Can Ribó, que
està situat entre els dos munici-
pis i per on cada cap de setma-
na passen milers de persones.

Segons va explicar el batlle
badaloní, Xavier García Albiol,
les relacions entre poblacions
consistiran a establir un canal
àgil de comunicació entre els
cossos que facilitarà i millorarà
les actuacions policials.

LITERATURA4El Festival Tiana
Negra, pioner de la literatura ne-
gra en català, tancava diumenge
la seva dotzena edició. Segons l’or-
ganització, ha estat una de les més
multitudinàries de la història del
Festival principalment per la te-
màtica del true crime. 

Les dues taules rodones de-
dicades a crims reals, especial-
ment la del crim de la Guàrdia
Urbana, van ser les protagonis-
tes de l’edició amb personalitat
destacades que coneixen el crim.
A la inauguració de divendres
passat van assistir-hi 200 per-
sones i l’afluència de gent es va
mantenir durant el cap de set-
mana amb activitats com la re-
creació del robatori de Quico
Sabater a la Caixa de Tiana.

LLUIS RIERA, PREMI AGUSTÍ VEHÍ
L’Escorxador de Lluís Riera, la
seva primera obra, va ser la no-
vel·la guanyadora de l’onzè pre-
mi Memorial Agustí Vehí–Vila
de Tiana, que es va entregar di-
vendres durant la inauguració.
L’obra es va imposar entre els 26

originals rebuts per “l’originali-
tat de la trama, la solidesa dels
personatges, l’excel·lència de la
prosa i la fluïdesa de la llengua”
emprada per Riera. 

Es tracta d’una novel·la negra
rural dura, ambientada en un
poble de la Catalunya interior,
amb personatges grotescos, am-
bients sòrdids i carregada de

drogues i rock’n’rol. El jurat va
destacar la qualitat dels originals
rebuts enguany. El premi està
dotat amb 3.000 euros i l’obra
guanyadora es publicarà a l’edi-
torial Crims.cat. D’altra banda,
Olga Xirinacs i Eduard Castanyo
van rebre el premi a la Trajec-
tòria a la Creació i a la Traduc-
ció respectivament.

Taula rodona sobre el crim de la Guàrdia Urbana. Foto: Tiana Negra

El Tiana Negra tanca una de les
edicions més multitudinàries

Els regidors de Seguretat, reunits. Foto: Ajuntament de Montgat

Cinema | ‘La Sociedad de la Nieve’ optarà l’Oscar
‘La Sociedad de la Nieve’ ha estat nominada als Oscars com a millor

pel·lícula internacional. La montgatina Laura Pedro ha liderat l’equip
d’efectes visuals, un aspecte del film que ha rebut molts elogis.



| 12

Esports Bàsquet | La Penya visita el CD Zamarat 
El conjunt de Jordi Vizcaíno visitarà el pròxim dissabte 27 de gener el CD Zamarat, en partit

corresponent a la 19a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut Badalona hi arribarà
després de la derrota per 61-69 contra la Fundació Navarra Baloncesto Ardoi del passat dia 21.

Fa un fred que pela al camp des-
cobert de futbol 7 de la Zona Es-
portiva de la Mina, a Sant Adrià de
Besòs, i Lola Santiago aprofita
gairebé al màxim la caputxa de l’a-
bric. “Soc dona, gitana i m’encanta
el futbol, i ningú m’impedirà que
gaudeixi de la meva passió. Des de
petita he practicat aquest esport a
l’escola i al carrer, i no m’impor-
tava ser l’única nena ni m’afecta-
ven els comentaris que em fessin.
Així que no pots ni imaginar-te
l’orgull que sento de formar part
d’un equip de gitanes”, confessa.  

El CF Tramontana, que com-
peteix al grup 4 de futbol 7 ama-
teur, és el primer equip federat
amb jugadores d’ètnia gitana de
l’Estat. “Hi ha qui ens diu que,
com que som gitanes, hauríem
d’estar casades amb 16 anys o
que robarem les pilotes... Ar-
rosseguem molts estigmes que
cal erradicar”, afegeix la Lola.

A Samara Leria les bajanades
també li entren per una orella i
li surten per l’altra. “De petita ju-
gava a futbol, però quan em
vaig fer gran vaig deixar-ho per-
què em feia vergonya. Ara gau-
deixo entrenant-me i competint
amb un grup especial que es fa
estimar”, afirma satisfeta. 

L’entrenadora Elisabeth Na-
varlaz arriba a les instal·lacions
acompanyada de les seves fi-
lles, l’Eli i la Valeria, a qui ha anat
a recollir a l’escola. “Tant de bo
alguna d’aquestes jugadores ar-
ribi lluny. Seria un orgull que ho
aconseguís una futbolista gitana
i de la Mina”, desitja, en veu alta,
Navarlaz, que no va tenir la sort
de jugar en un equip del bar-
ri –perquè no n’hi havia– i va ha-
ver de fer-ho al CE Sant Gabriel
o al Bon Pastor.  

LA FUNDACIÓ 
L’alma mater del projecte és Toni
Porto (Jerez de la Frontera, Cadis,
1967), que, a finals dels 80, va ater-
rar a la Mina. Al barri es va en-
amorar de l’Adela, amb qui ha tin-
gut tres fills (el Manolo, el Jose i
l’Antonio). És avi de nou nets.
Quan el Manolo i el Jose jugaven,
amb totes les despeses pagades, al
CF Damm, Porto va decidir fun-
dar el CF Tramontana perquè els
amics dels fills també tinguessin
l’oportunitat de jugar a futbol.     

Han passat 24 anys i Porto

conserva intacta la passió i l’es-
perit altruista. Li brillen els ulls
parlant de l’entitat: “En aquest
club eduquem a través de l’esport,
no acceptem les paraulotes ni que
s’empipin per ximpleries i es-
tem pendents que els nens i les
nenes vagin al col·legi. Si no ho
fan, saben que no podran conti-
nuar amb nosaltres”. L’entitat
ha canviat i canvia moltes vides.  

“El cinema quinqui, com el
d’El Torete o El Vaquilla, no va
ajudar gens el barri, on, com a tot
arreu, hi ha gent bona i gent do-
lenta”, denuncia Porto, actor que,
des del seu debut a El último bai-
le de Carmen Amaya, ha sortit a

sèries com Al otro lado, de Ber-
to Romero, o a pel·lícules com El
Rei Peret, el seu últim rodatge.  

L’extrem Ester Gómez po-
drà presumir tota la vida d’haver
estat la primera golejadora del
primer equip federat amb juga-
dores gitanes de l’Estat, en el
triomf contra el CF Valldoreix (4-
1), el 7 d’octubre del 2023. Gó-
mez, que desprèn lideratge i se-
guretat, recorda com fa temps els
nens anaven a buscar-la a casa
perquè anés a jugar a futbol amb
ells. “A mi, que era una nena!
Sempre he estat enamorada del
futbol, que és ple de valors com
el respecte o la humilitat, i que et
pot regalar una gran família. El
millor d’aquest equip és que

cada una aporta una peça que ens
complementa”, enraona Gómez.   

CONFIANÇA I COMPLICITAT
És un grup en creixement, per-
què hi ha noies que no havien ju-
gat mai a futbol o ho havien fet
poc. Creat el setembre passat, l’e-
quip ha guanyat en confiança a
la gespa i en complicitat entre les
jugadores que, en paraules de
l’entrenadora, “necessiten ges-
tionar més les emocions i, a poc
a poc, també llegir les situa-
cions millor”. Sap com moti-
var-les, exigir-les i felicitar-les. 

Els progressos són evidents.
A la primera volta van perdre
per 7-1 contra la UE Rubí, a qui
el passat 13 de gener van supe-
rar per 4-3 i contra qui havien
d’haver començat el curs. El CF
Tramontana va haver d’ajornar
el partit perquè no tenia prou di-
ners per pagar les fitxes.  

El cost de les fitxes federades
va de 120 a 130 euros i l’arbitrat-
ge costa entre 70 i 80. L’ajuda de
l’Ajuntament de Sant Adrià de
Besòs cobreix escassament la
quarta part del pressupost anu-
al del CF Tramontana, que té tres
equips federats (el futbol 7 femení
amateur i un benjamí i un aleví
masculins). “Necessitem que al-
guna empresa ens esponsoritzi.
Aquest és un barri amb moltes
necessitats i els nens i nenes no
paguen quota, més aviat una
quantitat simbòlica, i si un mes les
famílies no poden pagar, ho aca-
bo posant jo”, exposa Porto.  

Emilia Moreno no perd el ca-
risma ni amb dècimes de febre:
“A mi l’esport mai m’havia cridat
l’atenció i em feia mandra. Si vo-
lia sortir a córrer, em vencia el

fred. L’any passat vam encetar
un projecte per fer esport al
barri i ens vam acabar centrant
en el futbol, que ara m’encanta”,
confessa Moreno. Aquell equip
va ser l’embrió del futbol 7 ama-
teur del CF Tramontana, que
s’ha creat gairebé des de zero. 

Des que Alejandra Martín va
començar a xiular partits és molt
més empàtica amb el col·lectiu
arbitral com a jugadora. Abans
s’empipava més quan li feien
una falta. “Ara em tranquil·litzo
perquè sé que no és agradable
que et qüestionin una decisió.
Qui xiula només té dos ulls i se li
poden escapar detalls. A més, si

l’àrbitre no t’ha assenyalat la fal-
ta, no ho farà per molt que et
queixis”, exposa l’Alejandra. 

La seva germana bessona,
Claudia Martín, és una enamora-
da del futbol i del ball, i mai s’a-
vorreix. És pura energia: “M’en-
canta compartir el que sé. Crec que
tinc traça ensenyant, i per això vull
ser professora. Ah, i per què no, ac-
triu de Hollywood... [Riem]. Com
pots comprovar, no callo, eh...”.   

Alison Medina somriu amb
els ulls i es retrata com una
“extravertida molt boja” que
està enamorada de l’esport: al
seu país, Honduras, ha practicat
bàsquet, futbol i boxa. “No m’ha
costat gaire adaptar-me a aquest
grup i a les companyes, que són

molt amables i molt bones per-
sones i jugadores”, comparteix.

Medina va anar a provar a
l’equip convençuda per la seva
amiga Manuela Galvis. La co-
lombiana té un gran poder de
persuasió. “Quan jugava a l’At-
lético Nacional vaig patir tres es-
quinços de turmell, tots tres a
l’esquerre, i em van dir que no
podria tornar a jugar. Fa poc
m’han fet proves i la doctora em
va assegurar que ja estic curada.
Soc molt feliç”, celebra Galvis.  

Laia Ramos se sent “lliure” ju-
gant a futbol. El pare, entrenador,
li ha transmès la passió per
“aquest esport tan bonic”. “Des
de ben petita he vist partits i amb
10 anys vaig començar a jugar al
col·legi. A molts companys els va
sorprendre veure’m amb unes
botes de futbol només perquè era
una nena”, recorda la Laia. 

UN GRUP “TERAPÈUTIC” 
“Tinc ansietat, i conviure i esforçar-
me amb les companyes fa que es-
tigui més activa, no pensi tant, des-
connecti i em superi a mi mateixa.
Aquest grup és terapèutic”, agraeix
la defensa Jessica Ortega.    

A l’últim fitxatge, Yamila Pie-
dra, li encanta defensar, i els
seus ulls, molt ràpids, es queden
amb el detall més petit: “M’hau-
ria encantat començar la tem-
porada, però no ho vaig poder
fer. L’espera se m’ha fet llarga”.  

Comença l’entrenament i al
camp hi ha David Ramos, l’altre
entrenador, que sembla ines-
gotable i va d’un lloc a un altre:
“El pròxim rival és un equip
molt ràpid. Vull que la pilota
vagi de pressa... Així, així... Què
busco? Qualitat, qualitat i qua-
litat!”. “Som-hi, som-hi! Aquest
és el camí!”, intervé la tècnica
Elisabeth Navarlaz.   

Després de jugades assajades
i d’un bon nombre d’exercicis,
acaba l’entrenament. Algunes ju-
gadores, però, continuen corrent
i jugant una bona estona, abans
d’acomiadar-se alegres i esgotades.
És quan Ramos, ja més tranquil,
enraona sobre el full de ruta: “La
intensitat és el més important
d’un entrenament, on cal deixar-
se l’ànima i estar amb els ulls i les
orelles ben oberts. Sé que de ve-
gades algunes jugadores em miren
i pensen que soc un exagerat. Jo
només vull que creixin dins i fora
del camp, i això les farà gaudir en-
cara més”. Les jugadores frueixen
a la gespa. Ja no s’entrenen dos
dies a la setmana, sinó tres.

Toni Delgado
LA MINA

Golejada als estigmes
» El CF Tramontana, del barri de la Mina, és el primer equip federat amb jugadores gitanes de l’Estat    
» “Soc dona, gitana i m’encanta el futbol, i ningú m’impedirà que en gaudeixi”, diu Lola Santiago

Samara Leria, jugadora del CF Tramontana, va a buscar una pilota durant l’entrenament. Foto: Toni Delgado

Toni Porto va fundar
l’entitat perquè els
amics dels seus fills
juguessin a futbol

L’Ajuntament de Sant
Adrià de Besòs cobreix
escassament la quarta
part del pressupost
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Aquesta obra, dirigida per Adrià Aubert
i Carla Coll, narra un dels escàndols més
destacats de la història: el robatori del co-
llaret de la reina Maria Antonieta. Aques-
ta estafa va marcar un abans i un després
en la vida a la cort de Lluís XVI. La comè-
dia està ambientada en la França dels anys
80 del segle XVIII i es pot veure fins al 18
de febrer al Teatre Akadèmia (BCN).

Teatre

El collar de la reina
Ricard Farré i Arnau Puig

La cantant vilassarenca Irma Farelo,
popularment coneguda com a Mush-
ka, ha publicat el seu nou disc, titulat
Sexy Sensible. Les cançons que inclou
l’àlbum barregen ritmes electrònics i lla-
tins com el del reggaeton, i les lletres,
tant en català com en castellà, parlen de
l’amor, del desamor i de la sexualitat, en-
tre altres qüestions.

Música

El film narra les excursions del poeta Ja-
cint Verdaguer pel Pirineu. Les expe-
riències i aventures que viu a la munta-
nya es converteixen en una font d’inspi-
ració per a ell, i arran d’això crea el gran
poema èpic Canigó. La pel·lícula comp-
ta amb l’actor Lluís Soler com a prota-
gonista i s’ha gravat en diversos indrets
de Catalunya.

Pelis i sèries

Canigó 1883
Albert Naudín

Sexy Sensible
Mushka

Festival Llum BCN
El Llum BCN és el festival europeu de referència en l’àmbit de

les arts lumíniques. Organitzat per l’Ajuntament de Barcelo-
na, reuneix creadors de prestigi d’arreu del món i un total de
40 mostres d’art, disseny, il·luminació i arquitectura. En con-

cret, la iniciativa transformarà diversos edificis de la ciutat
com el Mirador de Glòries, l'Auditori, el Teatre Nacional de Ca-

talunya o el museu Disseny Hub en espais amb llum pròpia.
Tot plegat tindrà lloc des del 2 fins al 4 de febrer al barri 

del Poblenou i als entorns de la plaça de les Glòries, on l’any
passat van aplegar-se més de 220.000 persones.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de l'èxit de la seva primera no-
vel·la, l'escriptor Pol Guasch arriba amb
una nova història sobre l'amistat que ser-
veix, a la vegada, per abordar altres temes
inquietants del present. Ofert a les mans,
el paradís crema se centra en la vida dels
seus dos protagonistes, la Rita i en Líton,
que es pregunten constantment sobre la
seva identitat i el seu origen.  

Llibres

Ofert a les mans, el paradís crema
Pol Guasch

| The Last Of Us 2
La saga de videojocs d’aventures, acció i terror per a PlayStation The Last Of

Us continua amb una segona part que ha generat una gran expectativa.
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Viuen línia

Miki Núñez (Terrassa, 1996) és un dels prota-
gonistes de la nova sèrie de 3Cat ‘Jo mai mai’,

que ja es pot veure per TV3 i per la platafor-
ma de la cadena pública. Es tracta del seu de-
but com a actor de ficció i interpreta el paper

d’un monitor de la casa de colònies en la qual
s’ambienta la producció, feta per Abacus.

Malgrat que la seva figura està totalment as-
sociada al món de la música, Núñez sempre

ha parlat de la seva vocació per la interpreta-
ció i del seu desig de combinar ambdues 

coses. De la seva trajectòria cal destacar 
la participació a ‘Operación Triumfo’, 

programa arran del qual va saltar a la fama. 
Posteriorment, també va representar 

Espanya a Eurovisió i més recentment 
ha aparegut a TV3 com a presentador 

del concurs musical ‘Eufòria’ i de 
les campanades de Cap d’Any. 

Famosos

Ser un dels cantants catalans més destacats
Va participar a ‘Operación Triumfo’ i va anar a Eurovisió

Debutar com a actor en una sèrie de ficció
És un dels protagonistes de la nova sèrie de 3Cat

Comentaris positius sobre ‘Jo mai mai’
La sèrie i la interpretació de Núñez han agradat als espectadors 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

El primer efecte és que augmenten els nivells de colesterol 
total i multipliquen per dos els de colesterol dolent 

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ 
Totes les dietes, especialment les adreçades als infants, fan èmfasi
en la necessitat de suprimir o reduir el consum de greixos trans,
uns elements que, en contra del que molts es pensen, també po-
dem trobar en aliments naturals. Precisament per la seva gairebé
omnipresència en els menús, cal reduir-ne la ingesta global. Però
fer-ho exigeix prendre’ns molt seriosament el que mengem.  

Segons els experts, hi ha dues fonts principals d’àcids grei-
xos trans. La natural prové de l’organisme dels animals remuga-
dors com les vaques, les ovelles o les cabres, i l’absorbim en for-
ma de llet, crema o mantega, però representa amb prou feines
un 5%.  El més preocupant és l’artificial, que s’origina per un
procés d’hidrogenació parcial dels olis vegetals amb l’objectiu
de millorar el gust, la textura i la durabilitat dels aliments precui-
nats, la brioixeria industrial, els gelats, els snacks o els batuts.  

Un cop consumits els greixos trans, tenen dos efectes en el
nostre organisme. Per una banda, augmenten els nivells de co-
lesterol total i dupliquen el colesterol LDL, conegut com a coles-
terol dolent. Per l’altra, augmenten els triglicèrids en sang i in-
crementen el risc d’una malaltia cardiovascular. 

Croada contra els greixos trans 

Els greixos trans estan presents en els aliments precuinats,
la brioixeria industrial, els snacks, els batuts i els gelats    

Les claus

Un cop absorbits, també augmenten els nivells de 
triglicèrids en sang i causen malalties cardiovasculars 

L’any 2018, l’Organització Mundial de la Salut va demanar 
que s’eliminessin en la producció industrial d’aliments  
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PROCESSATS

TRIGLICÈRIDS

COLESTEROL

ELIMINACIÓ
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